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محقق�ان دانش�گاه خوارزم�ي در مطالع�ات اخي�ر خ�ود 
متوجه ش�دند »بره م�وم«  تركيبي  ك�ه به  وس�يله  زنبورها 
از جوانه ها يا س�اير قس�مت هاي گياه جمع آوري مي ش�ود، 
در كاه�ش ع�وارض ناش�ي از بيم�اري ديابت مؤثر اس�ت. 
پژوهش��گران اين دانش��گاه با پش��تيباني صن��دوق حمايت از 
پژوهش��گران و فناوران معاونت علمي وفناوري رياست جمهوري 
طرحي با عن��وان »تأثي��ر پروپوليس بر كاهش ع��وارض جانبي 
ديابت از طريق اثر بر گلايكه  شدن هموگلوبين انساني« را اجرايي 

كردند. 
گلايكه  شدن پروتئين ها در بيماران ديابتي اصلي ترين عامل بروز 
عوارض ناشي از اين بيماري در بيماران است كه تاكنون مطالعات 
مختلف در زمينه داروهاي س��نتتيك براي پيشگيري و مقابله با 
پديده  گلايكه  شدن پروتئين ها انجام ش��ده است، اما اين داروها 
داراي عوارض جانبي فراواني هستند. به اين دليل هم اكنون توجه 
زيادي به استفاده از مواد طبيعي جهت ساخت دارو براي درمان 
و جلوگيري از عوارض ديابت شده و اكثر مطالعات امروزي به اين 
سو معطوف شده است. از اين رو در اين مطالعه اثر »پروپوليس« 
و »آسپيرين« بر ميزان گلايكه شدن هموگلوبين انساني بررسي 
شد. از آنجايي كه آسپيرين به عنوان پر مصرف ترين دارو در جوامع 
مختلف مطرح است، اطلاعات جديد در مورد اين دارو نياز است 
تا بت��وان در مورد ميزان و چگونگي مص��رف اين دارو تصميمات 

صحيحي گرفت. 
بر اساس مطالعات انجام شده پروپوليس )بره موم زنبور عسل( از 
خاصيت ضدالتهابي و ضداكسيدانتي بسيار قوي برخوردار است 
و مي تواند داراي خاصيت ضدگلايكه كنندگي و درنتيجه كاهش 

دهنده عوارض ديابت باشد. 
بر اساس اعلام معاونت علمي، بر اساس نتايج به دست آمده از اين 
تحقيقات پروپوليس به دليل دارا بودن تركيبات پلي فنولي و در 
نتيجه خاصيت ضداكسيدانتي و ضدالتهابي، كانديداي مناسبي 
جهت داروي ض��د گلايكه كنندگي و درنتيج��ه كاهش عوارض 

جانبي ديابت است. 
----------------------------------------------

سلولهايخورشيدي7برابرقویتر
محققان دانشگاه ش�هيد مدني آذربايجان و صنعتي سهند 
تبريز با كاربرد نانو ساختارها در ساخت سلول هاي خورشيدي، 
توانستند بازده اين س�لول ها را تا هفت برابر افزايش دهند. 
دكتر سميرا آقبلاغي، استاديار دانشگاه شهيد مدني آذربايجان، از 
اجراي تحقيقاتي در اين زمينه خبر داد و يادآور شد:بازده پايين از 
مسائل متعددي نشئت مي گيرد كه از جمله  آن  مي توان به ميزان 
جذب نور پايين توس��ط لايه  فعال، عملكرد نامناسب الكترودها، 
مورفولوژي نامناسب لايه  فعال يا وجود برخي نقايص در ساختار 
سلول فتوولتاييك اشاره كرد. از اين رو در اين تحقيقات با اعمال 
يك روش ساده توانستيم بازده تبديل توان سلول هاي ساخته شده 
را افزايش دهيم. وي با بيان اينكه در ساختار سلول هاي خورشيدي 
پليمري س��اخته ش��ده از نانولوله هاي كربني اصلاح سطح شده 
استفاده شد، ادامه داد: اين امر موجب ش��د تا بازده تبديل توان 

سلول هاي ساخته شده تا هفت برابر افزايش يابد. 
آقبلاغي ب��ه بيان نتايج به دس��ت آمده از اي��ن تحقيق پرداخت 
و خاطرنش��ان كرد:نتاي��ج حاص��ل از اي��ن پژوه��ش نش��ان از 
قابليت اس��تفاده در زمينه  تولي��د انرژي ه��اي تجديدپذير يا به 
عبارت دقيق تر س��لول هاي خورش��يدي پايه پليم��ري دارد. از 
سلول هاي خورش��يدي منعطف پليمري، در ساخت باتري هاي 
 خودشارژ شونده  گوش��ي هاي تلفن همراه و ديگر وسايل پرتابل 

استفاده مي شود. 
مجري طرح با اش��اره به نحوه  ساخت اين سلول هاي خورشيدي 
توضيح داد: در اين پژوهش، با استفاده از طراحي سوپرمولكول هاي 
الكترون دهن��ده- الكترون پذيرنده، بر پايه  نان��و لوله هاي كربني 
و پلي تيوفن ه��اي مختل��ف، مورفولوژي لايه  فعال س��لول هاي 
خورشيدي پليمري تا حد امكان دس��تكاري شد تا بازده تبديل 

توان به ساده ترين شكل ممكن افزايش پيدا كند. 
به گفت��ه  اي��ن محق��ق، در س��لول هاي خورش��يدي ب��ر پايه  
نانوهيبريدهاي س��اقه- برگ، بازده تبديل توان تا هفت برابر در 
مقايسه با سلول هاي خورشيدي مبنا افزايش پيدا كرد، همچنين 
در اين ابزار فتوولتاييك، ميزان بلورينگي پليمر رسانا تا حدود 58 
درصد رشد يافت و مشخصه هاي فتوولتاييك نظير جريان مدار 
كوتاه، ولتاژ مدار باز، ضريب پرشوندگي و بازده تبديل توان بيشينه 

مقادير را داشتند. 

دستاورد ايراني

آخرينوضعيتاستخدامنيروهاي
دانشگاهفنيوحرفهاي

رئيس دانش��گاه فني و حرف��ه اي از تعيي��ن تكليف تبديل 
وضعيت ۶۰۰ نيروي قراردادي اين دانشگاه خبر داد و گفت: 

پرونده هاي ساير نيروها نيز در دست بررسي است. 
دكتر ابراهيم صالحي عمران ضمن بيان اين مطلب به آخرين 
وضعيت جذب و اس��تخدام نيروهاي حق التدريسي ماقبل 
۱۳۹۰ دانشگاه فني و حرفه اي اشاره كرد و  افزود: همزمان 
دستورالعمل فوق به مراكز تابعه دانش��گاه فني و حرفه اي 
جهت مشخص شدن واجدين شرايط ارسال شد كه تاكنون 
پرونده ۳۷۰ نفر بررسي شده كه پس از استعلام نظر گزينش 
و ثبت در سامانه »كارمنديران« جهت اخذ كد استخدامي و 

انجام مراحل تبديل وضعيت معرفي خواهند شد. 
رئيس دانشگاه فني و حرفه اي خاطر نشان كرد: تقاضاي ساير 
متقاضيان استخدام در دانشگاه فني و حرفه اي كه مشمول 
آيين نامه و ش��رايط جذب نبوده اند نيز با همكاري هيئت 
امناي دانشگاه، وزارت علوم و سازمان امور اداري و استخدامي 
در دست بررسي است. دكتر صالحي عمران گفت:دانشگاه 
فني و حرفه اي ب��ا تمام توان پيگير تعيي��ن تكليف تبديل 
وضعيت نيروهاي قراردادي هستند. وي همچنين افزود: در 
حال حاضر براي ۶۰۰ نفر از كاركنان قراردادي دانشگاه فني 
و حرفه اي كد شناسه اخذ شده و مابقي طي فرآيند انجام كار 
هس��تند كه پس از اتمام اين فرآيند اميدواريم با مساعدت 
مسئولان وزارت علوم و سازمان اداري و استخدامي كشور، 
براي اين همكاران كه بعضاً داراي سوابق خدمتي بالاي ۱۰ 

سال هستند، مجوز تبديل وضعيت اخذ شود.

خبر

از س�ه س�ال پي�ش تاكن�ون موض�وع پايش 
س�امت روان�ي دانش�جويان در بس�ياري 
از دانش�گاه ها جدي گرفته ش�ده و اكنون در 
برخ�ي دانش�گاه هاي دولتي اجباري اس�ت. 
با اين كار نه تنها دانشجويان آسيب پذير شناسايي 
و ياري مي ش��وند بلكه مي توان دهها مقاله معتبر 
علمي از آن استخراج كرد. مثل اين است كه داريم 
در يك پروژه بزرگ پژوهشي كار مي كنيم. از اين 
نظر اين طرح جذاب است كه فقط آسيب شناسي 
و درمان نيست، بلكه يك كار پژوهشي بزرگ است 

كه دانشگاه ها در آن نقش دارند. 
اين طرح هرس��ال همزمان با ثبت نام دانشجويان 
جديد و در بازه چندماهه اجرا مي ش��ود. آنچه در 
اين ميان مهم اس��ت و گاهي باعث عدم همراهي 
دانشجويان با برنامه ها مي شود، ترس آنها از مقوله 
س��لامت روان و بالطبع اجراي هم��ه برنامه هاي 
پيرامون آن اس��ت. به عبارت ديگر، دانش��جويان 

از اينك��ه درب��اره وضعي��ت روح��ي و رواني خود 
اطلاعاتي را در اختيار مراكز مش��اوره اي دانشگاه 
خود بگذارند،واهم��ه دارند. اين در حالي اس��ت 
كه پاس��خ هايي كه دانش��جويان به آنها مي دهند 
همانند ساير آزمون هاي دانشگاهي، هيچ گاه علني 
نخواهد شد و دانش��جو با خيال راحت مي تواند به 

آن پاسخ دهد. 
  مهار اختالات رواني مشكوك

معاون فرهنگي و دانش��جويي وزارت بهداش��ت، 
با اش��اره به اهميت پايش س��لامت دانشجويان 
گفت:بر اساس بررسي هاي انجام شده 4۰ درصد 
دانشجويان به اختلالات رواني مشكوك هستند و 
بايد دقيق بودن اين اختلال به طور عميق بررسي 
ش��ود. اگر ما شناس��ايي و پايش خوبي نسبت به 
وضعيت سلامت روان افراد نداش��ته باشيم و آنها 
دچار اختلال باش��ند و ندانيم كه مشكلي هست، 

ممكن است جانشان را از دست بدهند. 

دكتر محمدرضا فراهاني با اش��اره به تست پايش 
سلامت كه قبلاً در دانشگاه هاي علوم پزشكي روي 
دانشجويان انجام مي شد،گفت: وقتي دانشجويي 
خودكشي مي كرد، اين سؤال را مطرح مي كردم كه 
تست پايش سلامت  روان براي او انجام شده يا نه و 
نتيجه آن چه بوده است. اين تست در برخي موارد 
هيچ اختلالي را نشان نداده بود و يك نتيجه مثبت 
كاذب باعث ش��ده بود نتوانيم بروز اختلال در اين 
دانشجو را تشخيص دهيم و درمان كنيم. به همين 
دليل تست پايش سلامت  روان را تغيير داديم. در 
حال حاضر اختلاف معناداري ميان نتايج تس��ت 

قبلي و تست جديد ديده مي شود. 
وي افزود: در نخستين روزهاي مسئوليتم گزارش 
محرمانه اي كه البته بعدها آمار آن منتشر شد، از 
ستاد مبارزه با مواد مخدر به دستم رسيد كه نشان 
مي داد ۶/8 درصد از دانشجويان علوم پزشكي دچار 
آسيب هايي از قبيل اعتياد به مواد مخدر و مشروبات 

الكلي هستند، آن شب تا صبح نتوانستم بخوابم و 
با خودم فكر مي كردم كه چرا چنين مسئوليتي را 
قبول كردم. فراهاني گفت: در دانشگاه هاي علوم 
پزشكي بچه هاي بااس��تعدادي با تلاش ، كوشش 
و همراهي خانواده ش��ان وارد دانشگاه مي شوند و 
خانواده ها فرزند خود را سالم به ما تحويل مي دهند، 
اما بعد از هفت سال اگر س��راغ ما بيايند و بگويند 
فرزندم را سالم به ش��ما تحويل دادم و الان معتاد 
ش��ده و تعليق گرفته چه جوابي داريم بدهيم به 
خصوص كه ۶5 تا ۷۰ درصد هم به شهرهاي ديگر 

براي تحصيل مهاجرت مي كنند؟! 
  نياز فوري 20 درصد دانشجويان

يكي از منظم ترين و كارآمدترين سيس��تم هاي 
خدمات دهي در دانشگاه ها بايد در حوزه مشاوره 
دانش��جويي باش��د. بر طبق آمارها از كساني كه 
سال گذشته وارد دانشگاه ش��دند ۲۰ درصد نياز 
به مداخله درمان��ي دارند و 4۰ درص��د بايد مورد 
مصاحبه اكتش��افي قرار گيرند. اين افراد حدود ۹ 
تا ۱۰ هزار نفر با پراكندگي مشخص در دانشگاه ها 

هستند. 
پرسش��نامه هاي س��لامت قرار اس��ت براي سال 
تحصيلي جديد در برخي دانشگاه ها جزو مراحل 
ثبت نام قرار گيرد و همه دانشجويان اين دانشگاه ها 
ملزم ب��ه پر ك��ردن آن ش��ده اند هرچن��د اجبار 
دانشجويان به پاسخ س��ؤالات مطرح شده در اين 
پرسش��نامه ها مي تواند گامي در راستاي كاهش 
استرس دانشجويان در مواجهه با اين مسئله شود. 
از س��وي ديگر اكثر پرسش��نامه ها در سه بخش 
يا نهايتاً چهار بخش تقس��يم بندي مي شود و در 
آن س��ؤالاتي مانند »در يك ماه گذشته زندگي ام 
پرشور و شوق بوده است«، »بعضي افراد در زندگي 
بي هدف و سرگردان هستند، من جزو آنها نيستم«، 
»زندگي ام را به خوبي اداره مي كنم«، »دوستي هاي 
من پايدار اس��ت«، »در يك ماه گذش��ته سرحال 
و باحوصله بوده ام«، »از يك ماه گذش��ته تا امروز 
احس��اس مي كنم مضطربم« و... مطرح شده كه 
دانش��جو بايد براي هر كدام از اين سؤالات عددي 
را كه جلوي آن در نظر گرفته شده است و نشان از 
كمترين و بيشترين ميزان حس دانشجو نسبت به 

سؤال را دارد، انتخاب كند. 
تاكنون دانشگاه هاي مطرح دولتي در اجراي كامل 
اين طرح پيش��قدم بوده اند ام��ا اهميت اين طرح 
آنقدر با ارزش اس��ت كه ديگر دانشگاه هاي كشور 
هم در راستاي بهبود س��لامت رواني دانشجويان 

گام بردارند.

عليرضا سزاوار
    گزارش یک 

در س�ال  »حماي�ت از كالاي ايراني« اين س�تون را به 
تحقيقات و پروژه هاي عملياتي دانش�گاهي اختصاص 
داده ايم كه وجه ممي�زه آنها ارتباط با بازار اس�ت؛ چه 
پروژه هاي علوم انساني و چه مهندسي و چه پزشكي. 
ارتباط دانش�گاه ب�ا ب�ازار، مهم ترين بخ�ش حمايت 
دانشگاهي از كالاي ايراني اس�ت كه اگر به طور كامل و 
صحيح عملياتي شود نقش بي بديلي در تحقق اقتصاد 
مقاومتي خواهد داش�ت. در همين زمينه پذيراي آثار 

جامعه دانشگاهي براي نشر در اين ستون هستيم. 

درآمد كان دانشگاه ها از طريق طولاني شدن دوره دكتري

برنامه فرهنگي دانشگاه شريف براي ورودي هاي جديد جنجال ساز شد

مقطعدكتري؛مقطعپولسازي

دكت�ري به دو بخش آموزش�ي و پژوهش�ي 
تقسيم مي شود. اصولاً دانشگاه ها مايلند هر 
كدام از اين بخش ها چهارترم طول بكش�د. 
البته حداقل چهار ترم. در بخش آموزش�ي 
دكت�ري 18 واح�د درس ارائه مي ش�ود كه 
حداكثر بايد در طول س�ه ت�رم اين واحد ها 
گذران�ده ش�ود. دانش�جويان اي�ن مقط�ع 
باي�د پ�س از پاي�ان دوره پژوهش�ي ضمن 
ارائه م�درك زب�ان معتبر در آزم�ون جامع 
ش�ركت و نمره قبولي خ�ود را اخ�ذ كنند. 
برخي دانش��جويان در اين مقطع از تحصيل هم 
دچار مش��كلاتي مي ش��وند و به دليل نگذراندن 
برخي دروس، قبول نشدن در آزمون جامع يا عدم 
توانايي براي ارائه نمره زبان قادر به طي اين مرحله 
بر اساس روال عرف آن نمي ش��وند، اما حتي اگر 
دانشجويي بدون مش��كل از اين دوره به سلامت 
عبور كند در دوره پژوهشي نيز ممكن است دچار 
مشكلات فراواني شود كه سنوات تحصيلي او را از 

حد مجاز افزايش مي دهد. 
در حال حاض��ر برخ��ي از دانش��جويان دكتري 
دانشگاه هاي كشور كه س��نوات قانوني تحصيل 
آنها به اتمام رسيده است و بر اساس روال قانوني 
بايد ضمن دفاع از رساله دكتري شان، از دانشگاه 
 محل تحصيل فارغ التحصيل شوند به دليل برخي 
ساز  و كارهاي عجيب و غريب حاكم بر دانشگاه هاي 

كشور قادر به انجام اين مهم نيستند. 
  سختي مضاعف براي مهندس ها

در دوره پژوهشي، دانشجوي دكتري بايد با انتخاب 
يك موضوع براي رس��اله و تصوي��ب آن در گروه 
آموزشي آن را زير نظر يك يا دو استاد راهنما انجام 
دهد و براي دفاع، از آن مقاله علمي استخراج كند. 
شرط انتشار مقاله از رس��اله چند سالي است كه 
در اكثر دانش��گاه هاي بزرگ كشور متداول شده 
است و اگر دانشجويي امكان انتشار مقاله از رساله 
خود را نداشته باشد، اجازه دفاع از رساله به او داده 
نمي شود؛ ش��رايطي كه باعث مي ش��ود دانشجو 

نتواند دوران تحصيل خود را در بازه قانوني به پايان 
برساند و وارد سنوات غيرمجازمي شود. 

در رش��ته هاي علوم انس��اني براي دانش��جويان 
دكتري ارائه يك تا دو مقاله علمي- پژوهش��ي از 
رساله اجباري است و اگر دانشجو امكان استخراج 
و انتش��ار مقاله پيدا نكند اجازه دفاع ب��ه او داده 
نمي شود و با ورود سنواتش به بازه غيرقانوني شامل 

جريمه مي شود. 
اين شرايط براي دانشجويان مهندسي به مراتب 
سخت تر است، چراكه آنها مجبورند براي گرفتن 
مجوز دفاع از رساله خود يك يا دو مقاله  اي اس اي 

در ژورنال هاي خارجي منتش��ر و ب��ا اخذ گواهي 
انتشار از آنها در ايران از رس��اله خود دفاع كنند؛ 
شرايطي كه بسياري از دانشجويان امكان انجامش 
را ندارند و ناچار مي شوند ماه ها و چه بسا سال ها 
منتظر بمانند و در اين مدت جريمه هاي ميليوني 

به دانشگاه محل تحصيل پرداخت كنند. 
  فصلنامه هاي پردردسر

اين در حالي است كه تعداد زيادي از فصلنامه هاي 
علمي- پژوهشي داخلي اكنون اسير لابي گري هاي 
پشت پرده هستند و امكان انتشار مقاله در آنها تنها 
براي اعضاي هيئت تحريريه و سفارش شده هاي 

آنها فراهم است. 
اين موارد سبب مي شود دانشجوي دكتري حتي 
اگر شايسته فارغ التحصيلي از مقطع دكتري باشد، 
امكان قانوني دفاع را پيدا نكند و چندين ترم بيشتر 

در دانشگاه باقي بماند. 
طولاني شدن دوره دكتري از سويي زمان و انرژي 
دانشجويان را تلف مي كند و از سويي ديگر سبب 
مي شود اين دانش��جويان به دليل هر ترم اضافه 
ماندن در دانشگاه بين 4 تا 8 ميليون تومان وابسته 

به رشته تحصيلي جريمه شوند. 
وزارت علوم بايد براي تعيي��ن صلاحيت دفاع از 
يك رساله و س��نجش اصالت اثر راه هاي قانوني و 
منطقي ديگري را فراهم كند كه هم امكان دفاع از 
رساله هاي بي كيفيت فراهم نشود و هم اين شرايط 

ناعادلانه و غيرمنطقي از بين برود. 

ابراهيم مشيریان
   گزارش 2

اردويپرحاشيهدانشجويي
اردوي ورودي ه�اي دانش�گاه ش�ريف را 
ش�ايد بش�ود بزرگ ترين اردوي دانشجويي 
كش�ور دانس�ت ك�ه ب�ه م�دت س�ه روز در 
هفت�ه اول س�ال تحصيل�ي انجام مي ش�ود. 
با توجه به مش��كلات برگزاري اين اردو ها همواره 
بر حذف ي��ا ادامه اي��ن برنامه بحث بوده اس��ت. 
هزينه هاي بالاي برگزاري اردويي در اين س��طح 
و با اين ابعاد، بخشي از مسئولان دانشگاه شريف 
را به فكر عدم برگزاري يا تغيير ش��يوه برگزاري 
آن انداخته اس��ت. سيدحسن حس��يني، معاون 
فرهنگي دانشگاه ش��ريف هم امسال طرحي تازه 
براي برگزاري اين اردو پيش��نهاد داد؛ طرحي كه 
در آن بار اصلي برگ��زاري اردو بر دوش كارمندان 
دانش��گاه اس��ت و نقش فعالان دانش��جويي در 

برگزاري آن به حداقل رسيد. 
به همين دليل هم جز انجمن اسلامي، تقريباً تمام 
گروه هاي اسم و رسم دار شريف با يك نامه مفصل 
و مستدل، نسبت به طرح جديد اعتراض كردند. 
آنها مي گفتند انتخاب »سرگروه ها« از دانشجويان 
ارشد و دكتري اشتباه و تصميم معاونت فرهنگي 
براي حذف فعالان دانش��جويي از »لايه  اجرايي و 

برنامه ريزي« اردو هم غلط است. 
  اردويي كه ركورد شكست

در نهايت روز شنبه ۲4 ش��هريور، دو اتفاق مسير 
اردو را به كلي تغيير داد. با پافشاري حسيني، ستاد 
برگزاري اردو چاره اي جز پذيرش درخواست هاي 
او نداش��ت. هزينه برگزاري اردو و مالكيت آن با 

معاونت فرهنگي اس��ت و اگر حس��يني نخواهد، 
اردويي برگزار نمي ش��ود. مصالحه موقت حاصل 
و اجازه ثبت نام صادر  شد. ورودي هاي جديد براي 
ثبت نام در اردو صف كشيدند. تعداد ثبت نامي ها 
ركورد شكس��ت و از اردوي ورودي هاي امس��ال 
استقبال چش��مگيري ش��د. با رقم خيره كننده 

ح��دوداً 8۷۰ نفر كه بيش��تر از آم��ار ثبت نام در 
چندين سال اخير است. حسيني اما علاوه بر كم 
كردن تعداد سرگروه ها، تعداد كادر اجرايي اردو را 
هم كاهش داد و در روزه��اي منتهي به برگزاري 
اين اردوي تقريباً هزار نفره در مشهد، همه اعضاي 

ستاد اردو را در فشار شديدي گذاشت. 
  صدها ميليون فقط براي 3 روز

ارق��ام متفاوت��ي ب��راي هزينه ه��اي »اردوي 
ورودي ها«ي دانش��گاه ش��ريف مطرح مي شود. 
حتي گفته مي ش��ود 8۰۰ ميليون تومان هزينه 
شده است. هزينه هايي كه به نظر مي رسد تكليف 
مسئولان دانشگاه با آنها مشخص نيست. رئيس 
دانشگاه حامي جدي برگزاري آن است و معاون 
فرهنگي اش، بيش��ترين موانع را بر سر برگزاري 

درست و بي حاشيه آن تراشيد. 
بسياري از دانش��جويان اين دانش��گاه معتقدند 
به جاي اي��ن نوع برنامه هاي پرحاش��يه، مديران 
دانشگاه بايد هزينه كلان آن را صرف رفاه و امكانات 
دانشجويان كنند. رفاهي كه لذتش بيشتر از سه 
روز اردو خواهد بود و ش��امل تمام دانش��جويان 

مي شود. 

یاسر جعفری
   گزارش3

جذب منابع مالي از طريق دانشجويان شهريه پرداز يك 
راهبرد در ش��رايط كمبود منابع مالي اس��ت. اين شيوه 
هم بر اس��اس قان��ون و ابلاغيه هاي بالادس��تي صورت 

مي گيرد. 
در روزهاي اخير دانش��جويان دانش��گاه علوم پزشكي 
شهيد بهشتي نسبت به پذيرش دانشجويان شهريه پرداز 
اعتراض زيادي داش��تند، ولي تا كنون هيچ دانشجوي 
ايراني ش��اغل به تحصيل در خارج از كشور در نيمسال 
تحصيلي مهرماه دانش��گاه علوم پزشكي شهيد بهشتي 
پذيرش نش��ده و براي پذي��رش آنها در نيمس��ال هاي 

تحصيلي آتي نيز تصميمي اتخاذ نشده است. 
معاون آموزشي دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهشتي به 
دنبال طرح مسائلي در خصوص حضور دانشجويان ايراني 
شاغل به تحصيل در خارج از كشور در اين دانشگاه، طي 
جلس��ه اي با دانشجويان دانش��كده دندانپزشكي گفت: 
تاكنون هيچگونه پذيرش دانشجوي شاغل به تحصيل 
در خارج از كشور در دانشكده دندانپزشكي دانشگاه علوم 

پزشكي شهيد بهشتي انجام نشده است. 
دكتر اميرمحسن ضيايي، معاون آموزشي دانشگاه علوم 
پزشكي شهيد بهش��تي ضمن ابراز خرسندي از دغدغه 
دانشجويان براي حفظ جايگاه دانشكده دندانپزشكي در 
كشور، حركت در مسير استانداردها را دغدغه مشترك 
مسئولان و دانش��جويان عنوان كرد و افزود: بسياري از 
مطالبات دانش��جويان، به عنوان مطالبات دانش��گاه در 

سطحي كلان تر در حال پيگيري است. 
وي مبناي پذيرش در دانش��گاه علوم پزش��كي شهيد 
بهشتي را نخبگي عنوان كرد و اظهار داشت: در پذيرش 
دانش��جويان در ظرفيت هاي دانشگاه بس��يار حساس 
هس��تيم و به لحاظ علمي، گزينش و نظارت هاي جدي 

صورت مي گيرد. 
معاون آموزشي دانش��گاه علوم پزشكي شهيد بهشتي، 
تكميل درمان��گاه خدماتي و آموزش��ي دربند را يكي از 
راهكارهاي اساسي براي ايجاد فضاي مناسب تر آموزشي 

دانست كه به زودي به مرحله نهايي مي رسد. 
دانشجويان در ديدار مشترك با معاون آموزشي و معاون 
فرهنگي دانشجويي دانش��گاه، حفظ رتبه اول آموزشي 
و مرتبه والاي علمي دانش��كده دندانپزش��كي دانشگاه 
علوم پزشكي شهيد بهش��تي را مهم ترين دغدغه خود 

عنوان كردند. 
در روز هاي اخير نمايندگان دانش��جويان در ادامه اين 
ديدار خواستار توسعه زيرساخت هاي آموزشي و حركت 
در مسير استانداردها شدند. همچنين حضور دانشجويان 
ايراني شاغل به تحصيل در خارج از كشور و احتمال افت 

كيفيت تحصيلي از ديگر دغدغه هاي دانشجويان بود. 
دغدغه اي كه معاون آموزش��ي دانش��گاه علوم پزشكي 
شهيد بهشتي خطاب به دانش��جويان بر رفع آن تأكيد 
كرد و قرار شد مطالبات علمي و آموزشي دانشجويان در 

اسرع وقت رسيدگي و نتيجه آن اعلام شود. 

نگاه

هيچدانشجويشاغلبهتحصيل
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پايش سامت رواني دانشجويان اجرا مي شود
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